



ပင်မုန်နီ

■ ထူစဉ်နံလ်ယဉ် ■

ပဝဲပုၤကညီဘျာထံခဝုရှာ်ဖိလံၤတဖၣ်, ပအိၣ်ဒီးပခိၣ်ပနာ်လၢဟံၣ်လီၤန့ၣ်ပုၤ မုၢ်နံၤလီၤဆီန့ၣ်လီၤ. လၢမုၢ်နံၤလီၤဆီအကျါ အိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးမိၢ်အမုၢ်နံၤ, ပာ်အမုၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ.

ပဝဲတနီၤ ပဟံၣ်လဲၤပူၤကွံာ်ပုၤ, ဒီးပဝဲတနီၤပဟံၣ်အိၣ်မူဒံးလၢပသိးပကျါလီၤ. ပစံးဘျးကုၤကစၢ်ယွၤလၢဟ့ၣ်ပုၤဟံၣ်လုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်, အဲၣ်ပဝဲဖိတဖၣ်, အဘျးအဖိၣ်အါဝဲလၢပဝဲဖိတဖၣ်အဖိခိၣ်, အဲၣ်ပဝဲဖိတဖၣ်လၢတၢ်အဲၣ်တခီတၢၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ဒီး မၤလၢကဝီၤဟံၣ်အမုၢ်နံၤန့ၣ်ပဆၢဂုၤဆၢဝါဘၣ်ဟံၣ်ကိးဂၤဒဲးလီၤ. ပအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးဟံၣ်လၢလံာ်စီဆ့ၣ်ပူၤတဖၣ်လၢပကဟံးန့ၣ်သးအကံၢ်အဘါလီၤ. ပစီပဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ, ပအိၣ်ဒီးဟံၣ်တဖၣ်, မၤမူဒါလၢပုၤလၢဟံၣ်ဖိဃီဖိအကီၢ် တနီၤလၢဒုသဝီ, ထံကီၢ်ဒီးပုၤကလုာ်အကီၢ်, တနီၤဒဲးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခိၣ်န့ၣ် လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အကီၢ် ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်, ကီၢ်ခိၣ်ကီၢ်န့ၣ်, ဒီးခဝုရှာ်ခိၣ်န့ၣ်, လၢဟဆၢဒုးဒိၣ်ထီၣ်ခဝုရှာ်ဖိလံၤလၢ ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤယုာ်ဒီးထံဂၤကီၢ်ဂၤန့ၣ်လီၤ.

၁. ပာ်လၢအလဲၤတၢ်ဒီးယွၤ

(၁မိၤရှု ၅:၂၄) “ဒီးစီၤဃနီၣ်လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလီၤ. ဒီးတအိၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, ယွၤဟံးန့ၣ်အီၤလီၤ.”

စီၤဃနီၣ်လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလၢ အထီၣ်ဖိ စီၤမသူၤရှုလၢအလီၢ်ခဲ အနံၣ်သၢကယၢဒီးထီၣ်ဖိအဖိမုၣ်ဒီးအဖိခွါလီၤ. စီၤဃနီၣ်မုၢ်ဟံၣ်တဂၤလၢလဲၤတၢ်ဒီးယွၤလီၤ. ဖဲအလဲၤဆူတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ် လၢအမုၢ်တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးန့ၣ်, လဲၤလၢကျဲအခါ ဆိကမိၣ်ဝဲကစၢ်ယွၤတဂၤ, အစုတၢ်ဘၣ်တုတဖၣ် လီၤလီၢ်လီၤလး, ဟါခိဟဲကုၤဆူဟံၣ်လၢကျဲလီၤ, ဆိကမိၣ်ထီၣ်ကစၢ်ယွၤအစုတၢ်ဘၣ်တုယံလၢ, ဖဲအိၣ်လၢဟံၣ်အခါစ့ၢ်ကိး ဆိကမိၣ်ဝဲယွၤတုလီၤမုၢ်, လါ, ဆဲး, ထံကျိထံကွာ်, ပီၣ်လဲၣ်ပီၣ်တြီၤ, ကစၢ်ကလိ, သ့ၣ်ထူၣ်ဝဲဘိ, တၢ်ခဲလၢာ်အိၣ်ဒီးအယံအလၢဒီး လီၤကမၢကမၢတုၤဒဲးလဲာ်, ဆိကမိၣ်ဝဲတလၢာ်နီတဘျီဘၣ်ဒီး အဝဲတလဲၤခီဖျိဘၣ်တၢ်သံ, ယွၤဟံးန့ၣ်အီၤလီၤ. စီၤဃနီၣ်မုၢ်ဟံၣ်တဂၤလၢ လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလီၤ.

၂. ပါလာအဘိဘျူးလာယူ

(၁မိ၅၅ ၆:၈) “မုမာ်စီနီအဘိဘျူးလာယူ အမဲာ်ညါလီၤ.” စီနီအအိၣ်ဒီးအမါ, အဖိခွါသာဂဒီး အဒဲာ်မုာ်သာဂလီၤ. ကစာ်ယွၤတုလီၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီး ပုၤ ကညီဒီး ပုၤကညီအါထီၣ်ကိထီၣ်ဒီး မုာ်စုာ်ကီးပုၤမံၤဟူ သာ်ဖျါလာပုၤလီၤ. ဒီးယွၤထံာ်ဝဲလာ ပုၤကညီအတၢ်ဒဲး ဘးန့ၣ် မုာ်အဒိၣ်လာဟီၣ်ခိၣ်ချာဒီး ကယၢ်အတၢ်ကူာ် အ တၢ်ဆိကမိၣ်လာအသးတမံၤလၢ်လၢ် မုာ်ထဲအအာအသီ, ကီးမုာ်နံၤမုာ်နးဒဲးလီၤ.ဒီးမုာ်အတုလီၤ ပုၤကညီလာဟီၣ် ခိၣ်ချာဒီး ယွၤဟီၣ်ယၢ်လီၤကုၤအသးဒီး အသးအုးလာ အ သးကံာ်ပုၤလီၤ. ဒီးယွၤစံးဝဲဒၣ် ပုၤကညီလာယတုလီၤ အီၤန့ၣ် ယကမၤဟးဂီၤအီၤလီၤ.

(၁မိ၅၅ ၆:၉) “ဒီးစီနီအမုာ်ပုၤအတီ, ဒီးပုၤ အလာအပုၤလာ ပုၤတစါဒဲာ်အီၤအကျါလီၤ. စီနီအါ လဲၤတၢ်ဒီးယွၤလီၤ.” (၁၃,၁၄) ဒီးယွၤစံးဘၣ် စီနီအါ တၢ်ညၣ်ခဲလၢာ် အကတၢ်ဟဲထီၣ်လံၤလာ ယမဲာ်ညါလံ, အဂ့ၢ်ဒဲအံၤ ဟီၣ်ခိၣ်လာပုၤဝဲ ဒီးတၢ်မၤဆူာ်မၤစိး လာအ ဝဲသ့ၣ်အဃိ, ဒီးကွၢ်ကွၢ်ယကမၤဟးဂီၤကွၢ်အီၤလာ ဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. မၤကဘီလာ သ့ၣ်ကီးဖၢ် လာနကီၢ်တက့ၢ်.”

စီနီအါ ဒိကန့ၣ်ကစာ်ယွၤအကလုာ်ဒီး ဘျီ ထီၣ်ကဘီလီၤ. ဖဲအဘျီကဘီအခါ ပုၤဒုၣ်ဒွဲာ်ပယွဲအီၤ တဲအီၤအကလုာ်ကလုာ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အသးတဟးဂီၤ ဘၣ်. ဖဲကစာ်ယွၤဒုးဟဲထီၣ်ထံလုာ်ဘာတၢ် ဒီးပုၤကူပုၤ ကညီသံခဲလၢာ်န့ၣ် စီနီအါဒီးအပုၤဟံာ်ဖိပူၤဖျဲးဝဲလီၤ. ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လာစီနီအါ မုာ်ဟံာ်တဂၤလာမုာ်ပုၤအတီဒီး ပုၤလာအလာအပုၤအဃိ, ဖဲထံလုာ်ဘာတၢ်အခါန့ၣ် တပူၤဖျဲးထဲတဂၤဘၣ်, အမါဒီးအဖိခွါသာဂဒီး အဒဲာ် မုာ်သာဂ ပူၤဖျဲးစုာ်ကီးဝဲလီၤ.

၃. ပါလာအအိၣ်ဒီးတၢ်နာ်

(၁မိ၅၅ ၁၂:၁) “ဒီးယွၤစံးဘၣ်စီအါတြါ ဟံာ် ဟးထီၣ်နဲလၢနထံနကီၢ်, ဒီးလၢနဘူးနတၢ်အအိၣ်, ဒီးလၢနဟံာ်အဟံာ်, ဆူကီၢ်တဘျီလာယကဒုးနဲနုၤ

တက့ၢ်.”

ကစာ်ယွၤတဲအီၤလာ, ယကဒုးကဲထီၣ်နုၤလာ ပုၤတကလုာ်ဖးဒိၣ်ဒီး ယကဆိၣ်ဂုၤနးဒီးကဟံာ်ဒိၣ်နမံၤ ဒီးနကကဲထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤလီၤ. ဖဲန့ၣ်အခါ ကစာ်ယွၤတ မၤတၢ်လီၤလးလာအီၤနီတမံၤဒဲးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးစီ အါတြါဟံာ်ဟးထီၣ်ဝဲ ဒ်ယွၤမၤလိာ်အီၤအသးန့ၣ် လီၤ. (၁မိ၅၅ ၁၅:၁)

တၢ်န့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခံဒီး ယွၤအကလုာ်ဘၣ် စီ အါတြါလာတၢ်ထံာ်လာညါခိအပူၤ ဒီးစံးဝဲဒၣ် စီအါ ဩာ်စာ ပျံၤတၢ်တဂုၤ, ယမုာ်ကတီၤတဘျီ လာနကီၢ်ဒီး နဘူးနလဲဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်လီၤ. ” (၁မိ၅၅ ၁၇:၁-၅)

ဒီးစီအါတြါအသးအိၣ်ခွဲဆဲခွဲန့ၣ်န့ၣ် ယွၤ လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလာ စီအါတြါအမဲာ်ညါ, ဒီးစံးဘၣ် အီၤ, တၢ်လာယအံၤ ယမုာ်ကစာ်သ့တၢ်လၢာ်လီၤ. လဲၤ တၢ်လာယမဲာ်ညါ, ဒီးလာထီၣ်ပုၤထီၣ်တက့ၢ်. ဒီးယက အာၣ်လီၤတၢ်ဒီးနုၤ, ဒီးယကမၤအါထီၣ်နုၤအါအါက လဲာ်လီၤ. ဒီးစီအါတြါတီၤလီၤကဒွဲာ်ကျိာ်ဒီး ယွၤက တီၤတၢ်ဒီးအီၤ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယဲဒၣ်အံၤ ကွၢ်ကွၢ်ယတၢ် အာၣ်လီၤအီၤလီၤအိၣ်ဒီးနုၤ, ဒီးနကကဲထီၣ်ပုၤအါကလုာ် အဟံာ်လီၤ. ဒီးတၢ်တကီးလာဘၣ်နမံၤလာ အါတြါ ဘၣ်. မုမုာ်နမံၤကမုာ် အါတြါဟံာ်လီၤ. (၁၅) ဒီးယွၤစံး ဘၣ်စီအါတြါဟံာ် နမါနီၢ်စၢရဲအံၤ နတဘၣ်ကီးလာ ဘၣ်အမံၤလာစၢရဲဘၣ်. မုမုာ်စၢရဲကမုာ်အမံၤလီၤ. ”

ဒ်ကစာ်ယွၤအာၣ်လီၤတၢ်ဒီး စီအါတြါဟံာ် အသးကစာ်ယွၤဟ့ၣ်နီၢ်စၢရဲလာ အဖိခွါစီအံၤစံးလီၤ. ကစာ်ယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်လီၤလး ... တၢ်လာယွၤမၤ တသ့န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်.

၁မိ၅၅ ၂၂:၁-၅ ဒီးတၢ်မၤအသးလာ တၢ်တ ဖၣ်န့ၣ် အလီၢ်ခံဒီး, ယွၤမၤကွၢ်စီအါတြါဟံာ်, ဒီးစံး ဘၣ်အီၤ, စီအါတြါဟံာ်စာ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်ယ လီၤ. ဒီးစံးဝဲဒၣ်ဒီးဟံးန့ၣ်နဖိခွါ ဒီးနဖိခွါတဂၤဃိ, စီအံၤ စံးလာနအဲာ်အီၤ, ဒီးလဲၤဆူကီၢ် မိၤရံၤယ,ဒီးလုာ်ထီၣ်အီၤ ဖဲန့ၣ်လာတၢ်လုာ်မုာ်အူလာကစာ် တဖျါအလီၤလာ

ကစာအကျ၊ လာယကစံးဘဉ်နနတကွာ်. ဒီးစီအေ
 ကြဟဟ်ဂဲဆာထာ်ဂီဂီ, ဒီးဂီကော်အကသုဉ်ယီ, ဒီး
 ဟံးန့အဖိဉ်သုဉ်ခါခဲဂ, ဒီးအဖိခါစီအံးစဲး, ဒီးသုဉ်မုဉ်
 လာတော်လုာ်အဂီ, ဒီးဂဲဆာထာ်ဒီးလဲဝဲဆူအလီလါ
 ယွစံးဘဉ်အီအဂီန့လီ. ဒီးသနံတနံန့ စီအေ
 ကြဟဟ်ကျထီဉ်အမဲဉ်, ဒီးထံဉ်ဘဉ်အလီန့ အိဉ်လါ
 အယံလီ.

ဒီးစီအေကြဟဟ်စံးဘဉ် ဖိဉ်သုဉ်ခါတဖဉ်,
 အိဉ်သုဝဲဒီးကသုဉ်ယီဖဲအံတကွာ်. ဒီးယဲဒဉ်ဒီးဖိသုဉ်
 အံ ပကလဲဆူဘးန့, ဒီးဘူဉ်တော်ဘါတော်, ဒီးဟဲကု
 ကဒါကုဆူသုအိဉ်လီ.” (:၇(ခ)). ဒီးလဲဝဲဒီးဖိဟ်
 ခံဒီးအဖိခါတဲအီ ပါစာ “မုဉ်အူဒီးသုဉ်မုဉ်အိဉ်ဝဲ
 လီ. မုဉ်သိဖိလာတော်လုာ်မုဉ်အူအဂီ အိဉ်ဖဲလဲဉ်. အဟ်
 တဲအီယဖိစာ, ယွကထံဉ်န့ဒဉ် သိဖိလာတော်လုာ်မုဉ်အူ
 လါအဂီဒဉ်ဝဲလီ.” (: ၉-၁၃)

ပမုဉ်တဲလါအဖုဉ်န့ ဒီဖိဟ်ခံဂဲလဲတုဒီး
 စီအေကြဟဟ် မထီဉ်တော်လုာ်လီဒီးကတဲကတီ
 သုဉ်မုဉ် ဒီးစာဃာ်အဖိခါစီအံးစဲး, ဒီးဟ်အီလာတော်
 လုာ်လီလါ သုဉ်မုဉ်အဖိခိဉ်လီ. ဒီးစီအေကြဟဟ်
 ယူဉ်ထီဉ်အစု, ဒီးဟံးန့ဒီးတဘုဉ်န့ ဒ်သိအကမသံအ
 ဖိခါလီ. ဒီးယွအကလူးကိးထီဉ်အီလာမုဉ်, ဒီးစံး
 ဝဲဒဉ်, စီအေကြဟဟ်စာ, စီအေကြဉ်ဟဟ်စာ, ဒီးစံးဝဲ
 ဒဉ်, ကွာ်ကွာ်, ယလီ.

ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ယူဉ်ထီဉ်နစုလါ ဖိသုဉ်အလီတ



ဂု, ဒီးမအီတော်နီတမံတဂု, အဂုဒ်အံ, ခဲကနံဉ်
 အံယသုဉ်ညါလါနပျံယွလီ. ယမာန့နဖိခါဒီး, နဖိ
 ခါတဂယီန့ နတညးဘဉ်လီ.

စီအေကြဟဟ် ကျထီဉ်အမဲဉ်, ဒီးကွာ်တော်, ဒီး
 ကွာ်ကွာ် ဒီးထံဉ်သိဖိတဒုအိဉ်လါအလီခဲလါ အဘဉ်
 ကွးလါ အနာလါသဃာ်ကျါလီ. ဒီးလဲဝဲဟံးန့သိဖိ
 တဒု ဒီးစီအေကြဟဟ်န့, လုာ်ထီဉ်အီလာ တော်လုာ်မုဉ်
 အူလါအဖိခါအလီလီ.” စီအေကြဟဟ်မုဉ်ဟ်တဂ
 လါနကစာ်ယွလါလါပုဲပုဲလီ.

ဖဲလါပမာဟ်အမုဉ်နံတဘျီလ်လ်န့ ပသုဉ်
 ညါဘဉ်ဒီး ပနာ်ဟူဘဉ်တော်စံးကတီစီအေကြဟဟ်
 အဂုလါအမုဉ်တော်နာ်အဟ်လီ.

၄. ဟ်လါအစံးယဲဒဉ်ဒီးယပုဟံဉ်ဖိပကမယွအတော်

ဖဲစီမိရွဲသံဝဲအလီခဲန့ ကစာ်ယွယုထာ
 ထီဉ်စီယိရွဲလါ ကဟံးထီဉ်ဖိဉ်ထီဉ်က့တော်မလါအ
 မုဉ်ခိဉ်နာ်တဂလါ ကဆုာ်ဝဲပုအံဉ်စရုလးဖိလါစီမိရွဲ
 အလီလီ.

ကစာ်ယွတဲဘဉ်စီယိရွဲဖျါဖဲ (ယိရွဲ ဘး၅-
 ၆(က))“ပုဆာထာ်လါနမဲဉ်ညါသုတအိဉ်ဘဉ်နီတဂ
 တစီဒဉ်န့ဘဉ်. ဒ်ယအိဉ်ဒီးစီမိရွဲအသိးန့ ယက
 အိဉ်ဒီးန့လီ. ယတလီစာ်ဘဉ်လါနဂီဘဉ်,ယတလဲ
 သဒဉ်ဘဉ်န့ဘဉ်.ဟ်ဆူဉ်နသး,ဒီးတံးတဟီဉ်တကွာ်.”

အဝဲအံ မုဉ်ကစာ်ယွကတီတော်ဒီးစီယိရွဲ
 လါကဆာထာ်လါပုဂီမုဉ်အမဲဉ်ညါ, ဒ်အအိဉ်ဒီးစီ
 မိရွဲအသိးန့ ကအိဉ်ဒီးအီ,တလီစာ်လါအဂီဘဉ်,
 ဒီး တလဲသဒဉ်ဘဉ်အီဘဉ်, အဂုန့လီ. ကစာ်ယွ
 ဟုဉ်ဆူဉ်ထီဉ်အဂီအဘါဒီးကစာ်ယွစံးဘဉ်အီ, ဖျါဖဲ
 (ယိရွဲ ဘး၇) “ထဲဟ်ဆူဉ်နသး, ဒီးတံးတဟီဉ်တကွာ်.
 ဒ်သိးနကပလီနသး, ဒီးမတော် ဒ်ကယံတော်သိဉ်တော်သီ
 လါယခုယပုစီမိရွဲမလီဉ်န့န့တကွာ်. စုထွဲမုဉ်ဂု,
 စုစုဉ်မုဉ်ဂု,ဃဉ်ကပလါအီတဂု. ဒ်သိးဖဲနလဲ တော်
 တပူလ်လ်န့ နကဘီဉ်ထီဉ်လီ. ”

စီယံဂျွဲအဆာပုဂံမုာ် ပုအံၣ်စရုလးဖိန့ၣ် တမုာ်တၢ်ဘိၣ်တၢ်ညီလာအဂီၢ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒ်ကစၢ် ယုတဲအိၣ်အသး ကစၢ်ယုအိၣ်ဒီးအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကစၢ် ယုမေုာ်ကီး တၢ်လီၤလးလာစီယံဂျွဲမတၢ်အခါ အါမး န့ၣ်လီၤ.

(ယံၤဂျွဲ ၃:၅) “ဒီးစီယံဂျွဲစံးဘၣ်ပုဂံမုာ်, မၤ စီဆ့ၣ်လီၤသုသးတက့ၢ်, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကစၢ်ယုကမတၢ် လီၤလးတဖၣ်လာ သုကျါခဲဂီၤကိၣ်န့ၣ်လီၤ.” ပုလုာ်တၢ် အဒိၣ် စိၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအတလါ ဒီးလဲၤဝဲလာပု ကိၣ်မုာ်အမဲၣ်ညါတုၤလၢယၢ်ဒုၣ်ထံကျိ ဒီးထံတလုာ်ထီၣ် အသးဒီး ပုဂံမုာ် ခိကံၣ်တၢ်တုၤအလၢာ်လီၤ.

ကစၢ်ယုမေုာ်တၢ်လီၤလးလာ ယၢ်ဒုၣ်အထံဒိၣ် တၢ်အသးမုာ်ဂုၤ, ဖဲစီယံဂျွဲဒုးတၢ်လၢကမၤန့ၢ်တဖၣ် ဒီးမၤသံစီပတဖၣ်, ဒီးသုးမုာ်တဖၣ်ဒီးပုဂံမုာ်ဖိတဖၣ်, ကစၢ်ယုဒုးစၢၤအိၣ် တၢ်လီၤလၢာ်သ့ၣ်, လဲၤဆိတၢ်လၢစီ ယံၤဂျွဲအမဲၣ်ညါဒီးမၤနၢၤဒုၣ်ဒါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လဲၤန့ၣ်ဆူကိၣ်တၢ်စံးပာ်, စီယံဂျွဲဒ်ခိၣ်န့ၣ် တဂၤအသး, ကဘၣ်ဒုးတၢ်, ရဲၣ်ကျဲတၢ်န့ၣ်လီၤ. မုာ်ခိၣ် န့ၣ်လၢအဂုၤတဂၤလီၤ. စီယံဂျွဲအိၣ်ဒီးမုဒါဖးဒိၣ်လၢ ကဘၣ်နီၤလီၤန့ၣ် ဒုၣ်တဒုၣ်ဘၣ်တဒုၣ်အတၢ်န့ၣ်သါ လီၤ. ဖဲလၢတၢ်ခဲလၢာ်ဝဲဒ်န့ၣ် ကိးဖိၣ်ပုအံၣ်စရုလးဖိ ဒီးအသ့ၣ်ကုသးပုတဖၣ် ဒီးတဲဘၣ်အိၣ်လၢကပျံၤယု, မၤအတၢ်လၢပုၤပုၤတီတီလီၤလီၤ, ဒီးသုးကွံာ် ကစၢ် တဖၣ်လာ သုမၤအတၢ်လၢထံမိၢ်ပုၢ်, တၢ်ဘးခိ ဒီးလၢ အဲၤ ကူပတုး အပူၤဒီးမၤယုအတၢ်တက့ၢ်. စီယံဂျွဲစံးဘၣ် ကဒီးပုအံၣ်စရုလးဖိပုဂံမုာ်, ဃုထာလၢမုာ်မဆါ တနံၤ အံၤ ပုလၢသုကမၤအတၢ်တက့ၢ်. “မုမုာ်ယဲဒ်ဒီးယပု ဟံၣ်ဖိပကမၤယုအတၢ်” လီၤ. စီယံဂျွဲမုာ်ဟံတဂၤ, ခိၣ်န့ၣ်တဂၤ, ဖဲအစံးလၢကမၤယုအတၢ်န့ၣ်, တမုာ်ထံ တဂၤဘၣ် ‘ဃုဒီးအပုဟံၣ်ဖိ’ န့ၣ်လီၤ.

၅. ဟံလၢအပျံၤယု

(ယံၤဘး ၁:၁) “ပုတဂၤအိၣ်လၢကိၣ်စူးစးအ

ပု, အမံၤမုာ်စီယံဘးလီၤ.ဒီးပုတဂၤန့ၣ် မုာ်ပုအလၢ ပုၤ, ဒီးပုအတီအလီၤ, ဒီးပုလၢအပျံၤယု, ဒီးဟးဆဲး တၢ်အာလီၤ.” စီယံဘးအိၣ်ဒီးအဖိခွါန့ၣ်, ဒီးအဖိမုာ် သာဂၤလီၤ. အဝဲအိၣ်ဒီးအတၢ်ဖိတၢ်လံၤအါမး, သိန့ၣ်က ထီဒီး ကီၤလၢအူးသာကထိ, ဒီးဂီၤဖံးအဆိယၢ်ကယၤ, ဒီးကသ့ၣ်ယီၤမိၢ်ယၢ်ကယၤ, ဒီးအခုအပုအါအါက လဲာ်လီၤ. အဝဲဒိၣ်န့ၣ်ကယၢ်ပုမုာ်ထီၣ်ဖိခဲလၢာ်လီၤ.

ဖဲအဖိခွါတဖၣ် လဲၤဝဲဒီးမၤတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢ အဟံၣ်ပု, လၢအမုာ်န့ၣ်အိၣ်ဖျဲၣ်ဆာကုၤ, တဂၤလၢအနံၤ ဒ်ဝဲတဂၤလၢအနံၤဒ်ဝဲ ဒီးကိးန့ၣ်အဒိၣ်ပုဝဲမုာ် သာဂၤ ဒ်သိးအကအိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဒီးအိၣ်လီၤ. တုၤအမၤ တၢ် အိၣ်တၢ်အိၣ်အမုာ်န့ၣ် လဲၤတရံးအသးဝံၤဒီး အဟံၣ် စီယံ ဘး မၤလီၤတၢ်ဒီးမၤစီဆ့ၣ်အိၣ်ဒီး မုာ်ဆုၣ်ထီၣ်တနံၤန့ၣ် ဂဲ ဆာထာၣ်ဂီၤဂီၤဒီး လုာ်တၢ်လုာ်မုာ်အုပုၤသိးသိးဒီးအဝဲ သ့ၣ်အတၢ်ကံၣ်လီၤ.

စီယံဘးစံးဝဲဒ် ဘၣ်တဘၣ်ယဖိခွါတဖၣ် မၤတုၢ်တၢ်ဒဲးဒီး ဆိၣ်ယုလၢအသးကံၣ်ပုလီၤ. စီယံ ဘးမၤဝဲဒ်န့ၣ်အသးကိးဘျီဒဲးလီၤ. စီယံဘး မုာ်ဟံ တဂၤ လၢပျံၤယုဟံဒိၣ်ယု မုာ်စုာ်ကီး ဟံတဂၤ လၢအိၣ် ဒီးတၢ်အဲၣ်ဖိတဖၣ် ဟံဖျါထီၣ်တၢ်အဲၣ်လၢဖိတဖၣ်အ ဖိခိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ပသ့ၣ်ညါဘၣ်ပဝဲ ဖျိဖျိဖျါဖျါလီၤ.

လၢခံကတၢ်တနံၤအံၤ ဟံအမုာ်န့ၣ်အတၢ် က စီၣ် တၢ်နီၤဖး -

- (၁) ဟံလၢအလဲၤတၢ်ဒီးယု ဟံစီဃနိၣ်
- (၂) ဟံလၢအဘၣ်ဘျးလၢယု ဟံစီနီအါ
- (၃) ဟံလၢအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်, တၢ်န့ၣ်အဟံ စီအါတြါဟံၣ်
- (၄) ဟံလၢအစံးဝဲယဲဒ်ဒီးယပုဟံၣ်ဖိ ပကမၤယုအ တၢ်လီၤ. ဟံစီယံဂျွဲ
- (၅) ဟံလၢအပျံၤယု ဟံလၢအအဲၣ်အဖိ, ဟံဖျါထီၣ်တၢ် အဲၣ်လၢလၢပုၤပုၤလၢဖိအဖိခိၣ် ဟံစီယံဘး ဟံတဖၣ်အတၢ်ဂုၤတၢ်ဝါ ကလီၤဘၣ်လၢပလီၤ ထူးထူး တီၤတီၤတက့ၢ်.

ထုစံၣ်နံလံယၣ်